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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 26 juli 1954
*’s Middags te 2 uur aangevangen en ‘s avonds voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Beel, Beyen, De Bruijn, Cals,
Kernkamp, Van de Kieft, Staf, Suurhoff, Van Thiel en Witte (afwezig zijn de Ministers Algera,
Donker, Mansholt, Luns en Zijlstra).

Tevens zijn aanwezig de Algemene Vertegenwoordiger van de Nederlandse
Antillen Mr. Debrot en de Algemene Vertegenwoordiger van Suriname Mr.Dr. R.H. Pos (bij de
punten 9 en 10) en Staatssecretaris Van den Berge (bij punt 11).

Wnd. Secretaris: Jhr.Mr. A.J.M. van Nispen tot Pannerden.
- - -

3. Buitenlands beleid
a. De besprekingen over de Nederlands-Indonesische Unie (Zie notulen MR d.d. 19 Juli 1954, punt 3b.
#Zie ook notulen MR 2/8/54, punt 1b.2° en punt 3c.)
Bij afwezigheid van de andere Ministers, die aan de besprekingen hebben deelgenomen, verklaart
Minister Van de Kieft zich bereid een uiteenzetting van de laatste ontwikkeling te geven. Hij wijst er
in de eerste plaats op, dat een oplossing werd gevonden voor de verwijzing in artikel IV van het
protocol naar de nationale wetgeving; men heeft nu in de préambule opgenomen “elk voor zich
rekening houdende met de eigen nationale wetgeving”. De Minister wijst er vervolgens op, dat de
besprekingen in een goede sfeer plaats hadden. Opvallend was in dit verband de toespraak van
Minister Sunarjo, die daarin uiting gaf aan zijn gevoelens van dankbaarheid voor het treffen van
een accoord en mededeelde zeer getroffen te zijn door de wijze van ontvangst. De waarde van het
interpersoonlijke contact bleek hij hoog aan te slaan en zeide ook in Indonesië meer nog dan in
het verleden aan deze factor aandacht te zullen schenken. Er was besloten, dat de Ministers
Sunarjo en Luns op Zaterdagochtend nog informeel contact zouden hebben en de beide
redevoeringen tevoren zouden uitwisselen om deze zo goed mogelijk op elkaar te doen aansluiten.
Hierbij was nog een hangende kwestie de behandeling van arrestanten. Eerst op Zaterdag tegen
half drie vernamen de Ministers, dat de slotvergadering niet door zou kunnen gaan, omdat het
Indonesische Kabinet van gevoelen zou zijn, dat de delegatie buiten haar instructie zou zijn
gegaan. De delegatie zelf was unaniem van gevoelen, dat dit niet juist was. Ter toelichting is de
Indonesische Minister Yamin naar Djakarta vertrokken.

De Minister-President stelt voorop, dat de Raad thans weinig te beraadslagen heeft.
Het resultaat blijkt redelijk. Het zal Indonesië in de toekomst moeilijker vallen eenzijdig het
financieel accoord op te zeggen. Ook internationaal zal het accoord een goede indruk maken. De
Minister vernam nog, dat de mededeling van Minister Luns, dat ook de briefwisseling de
goedkeuring van de wetgever zou behoeven, aan Indonesische zijde enige weerstand zou hebben
opgewekt, omdat men op 17 Augustus het gehele accoord in kannen en kruiken zou willen
hebben. De Minister heeft daartegenover gesteld, dat men op die datum naar voren kan brengen,
dat de Regeringen het in de kwestie van de Nederlands-Indonesische Unie eens zijn geworden.
Hoewel de stemming thans goed is, zoals ook indertijd ter RTC, zo vreest spreker wel, dat na
terugkeer in Indonesië het effect daarvan spoedig verloren zal gaan. Minister Sunarjo en de Wnd.
Hoge Commissaris Susanto zijn heden, Maandagmiddag, op audiëntie bij H.M. de Koningin
geweest. De Indonesische delegatie zal Dinsdagavond een diner aanbieden, waaraan van
Nederlandse zijde zal worden deelgenomen.

Minister Van Thiel wijst er op, dat in de oorspronkelijke concept-brief onder punt
5 gewag werd gemaakt van “spoedige besprekingen over onderwerpen van sociaal belang voor
Nederlanders in Indonesië en voor Indonesiërs in Nederland.” Deze passage is zonder nadere
verklaring niet in de eindtekst opgenomen. Minister Beyen zal naar de reden hiervan informeren.
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Vervolgens wijst Minister Van Thiel er op, dat in de slottoespraak een passage over
de Ambon-kwestie zou worden opgenomen. Minister Luns deelt in het weekverslag van 23 Juli
mede, dat hij over het Ambonnezenprobleem een gesprek met Sunarjo heeft gehad en dat aan
diens toezegging na zijn terugkeer in Indonesië deze aangelegenheid te bestuderen, niet te veel
waarde moet worden toegekend. Spreker is van gevoelen, dat mocht geen antwoord worden
ontvangen, Nederland van beleid zal dienen te veranderen. Minister Beel wijst er op, dat een
passage terzake in de speech van Minister Luns is opgenomen. Besloten wordt eerst eens af te
wachten, hetgeen Minister Sunarjo m.b.t. het Ambonnezen-probleem te Djakarta zal doen.

Minister Van de Kieft wijst er tenslotte op, dat in de préambule niet die tekst is
opgenomen, welke door de Minister-President was gesuggereerd.
- - -


